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On inimesi, kes arvavad, et 
jalgpall on see, kui 22 män-
gijat ajavad üht palli taga. Te-
gelikult see päris nii ei ole. Jal-
gpall on midagi enamat. See 
on kooslus meeskonnavai-
must, usaldusest, ühisest ees-
märgist, armastusest, lootu-
sest ja suurest tahtest. 

Ma julgen öelda, et jalg-
pall on ime. Seda mängitakse 
kõikjal maailmas. Mängivad 
nii noored kui vanad, naised 
kui mehed, blondid kui brü-
netid, tumedanahalised kui 
heledanahalised, haritud kui 
harimatud – kellelegi  pole 
jalgpall keelatud. 

Esmapilgul võib jalgpall 
tunduda keerulise mängu-
na. Kõik tema suluseisud, pe-
naltid ja out´id on nagu hiina 
keel. Kuid kõike on võima-
lik selgeks saada. Vaatad ühe 
mängu, saad aru, mis on vä-
rav, kes kohtunik. Vaatad tei-
se mängu, saad aru, mille eest 
jagatakse kollaseid kaarte, 
mis on penalt. Sa vaatad neid 
mänge ja täiesti märkamatult 
tekib sul sõltuvus. See on sõl-
tuvus, millest enam lahti ei 

saa. Mina olen üks neist õn-
nelikest, kes selle sõltuvuse 
küüsi on langenud. 

Ma mäletan, et esimene 
jalgpalli suurvõistlus, mida 
ma suure huviga jälgisin, oli 
jalgpalli MM 2002. aastal. 
Peale MM-i hakkasin otsima 
infot erinevate meeskondade 
ja mängijate kohta. Eriti hul-
luks läks asi aga peale jalg-
palli Euroopa meistrivõistlu-
si 2004. aastal. Kogu turnii-
ri vältel hoidsin pöialt võõ-
rustajamaale – Portugalile. 
Kui finaalmängus Portugal 
Kreekale kaotas, tikkus vägi-
si pisar silma. Portugali mees-

kond oligi 
see, mis an-
dis tõuke uu-
rima jalgpal-
l i m a a i l m a 
p õ h j a l i k u -
malt. 

Tänaseks 
on mul välja 
kujunenud 
oma lem-
m i k k l u b i , 
kelle mänge 
igal võimali-
kul juhul in-
terneti või 
teleri vahen-
dusel jälgin. 
Loomulikult 
ei saa üle 
ega ümber 
ka meie oma 

rahvuskoondisest, kellele 
olen pöialt hoidnud viimased 
paar aastat. 

Tegelikult ei saa võrrelda 
teleri vahendusel nähtut staa-
dionil kogetuga. Staadionil ol-
les kuuled sa fännide erguta-
vaid hüüdeid, näed mängija-
te näoilmetelt, kui väga nad 
tegelikult pingutavad ning 
samas võid kuulda, millised 
juhtnööre annavad treenerid 
mängijatele. Ise olen käinud 
kahjuks küll vaid ühel koon-

dise kohtumisel, kuid sel-
lelt mängult sain kaasa väga 
võimsad emotsioonid.  See oli 
mäng, kus meie rahvuskoon-
dis astus vastu Portugali vu-
tiässadele. Väga raske on sõ-
nadesse panna seda, milline 
meeleolu valitses mängu ajal 
staadionil. Seda peab lihtsalt 
ise kogema. 

Võidakse küll küsida, et 
mida teab üks tüdruk jalg-
pallist, jalgpall on ju poiste 
mäng. See on tegelikult vale 
arvamus. Eestis on väga pal-
ju tüdrukuid ja naisi, kelle ar-
mastuseks on jalgpall. Seda 
ilmestab ka fakt, et alanud 
hooajal osaleb Eesti jalgpalli 
meistrivõistlustel 146 mees-
konna kõrval ka 14 naiskon-
da. 

Sama lugu on ka „jalgpalli-
ajakirjandusega“. Eesti suuri-
ma jalgpalliportaali Soccernet.
ee kaaskirjutajate hulka kuu-
luvad meeste ja poiste kõrval 
ka tüdrukud ning naised. Ise 
samuti Soccernet.ee´le  kirju-
tanuna tean, et sellesse suh-
tutakse väga positiivselt, kui 
ka naissoo esindajad Eesti jal-
gpallikultuuri arendamisele 
kaasa aitavad.

Kui minult küsitaks, mida 
on jalgpall mulle andnud, lä-
heks selle kõige kirjeldamise-
ga väga pikalt. Väike osa sel-
lest kõigest oleks suur hulk 
enesekindlust. Jalgpall on mi-
nule õpetanud avaldama oma 
arvamust, andnud julgust 
vaielda vastu väidetele, mis 
minu jaoks väärad tunduvad. 
Samuti olen ma tänu jalgpal-
lile saanud endale palju uusi 
internetituttavaid maailma 
eri paikadest. 

Jalgpall on mind õpe-
tanud püüdlema oma unis-
tuste poole. 

TEELE SAARESTIK

Setomaa Noorteleht
Jalgpall – kas lihtsalt mäng?

Pärimuslik
ansamblilaager

Tänavu 25.- 27. juunil korraldab Värska Kultuurikeskus „Päri-
musliku ansamblilaagri“. Laagrist võtavad osa kolm noorte rah-
vamuusikaansamblit – Zetod Värskast, Murre Mäksa vallast ja 
Fibrill Võrust. 
Laagri eesmärgiks on edendada ansamblimängu kaudu noorte 
muusikalist läbikäimist. Lugusid õpetavad ansamblite juhenda-
jad Kristjan Priks (Zetod), Priit Moppel (Murre) ja Mait Visnapuu 
(Fibrill).
Igal õhtul toimuvad kultuurikeskuses ka kontserdid. 25. juunil 
esineb ansambel Zetod, 26. juunil Murre ja 27. juunil Fibrill ning 
uued moodustunud ansamblid. 
Kõik kontserdid algavad kell 20.00. 
Kõik rahvamuusikahuvilised, kasutage võimalust ja toetage noo-
ri oma kohalolekuga! 

JANE VABARNA,
Värska Kultuurikeskusest 

Päikesesära ja soojad tuuled 
on ka kooliellu paisanud pal-
ju rõõmu ja põnevust. Üks 
neist paljudest oli kindlasti 
pranglimise finaal Meremä-
el. Juhul kui kellelgi ei tule 
sõnaga ,,pranglimine’’ mida-
gi meelde, siis olgu öeldud, 
et tegu on peastarvutamise 
võistlusega.

25. aprillil toimus 
Meremäe-Obinitsa Põhikooli 
Meremäe koolimajas prang-
limise maakondlik finaal. 
Gümnaasiumidest olid fi-
naalis Võru Kesklinna 
Gümnaasium, Antsla 
Gümnaasium, Vastseliina 
Gümnaasium ning Misso 
Keskkool. Põhikoolidest 
olid õnnelikud finaalisaa-
jad Kääpa Põhikool, Rõuge 
Põhikool, Meremäe-Obinitsa 
Põhikool ja Puiga Põhikool. 
Võisteldi neljas vanuseklas-
sis: 1. - 3. klass, 4. - 6. klass, 
naised ja mehed. Kokku näi-
tas oma arvutamisoskust 40 
õpilast. 

Igale võistlusklassile 

oli ette nähtud oma kindel 
pranglimise aeg – 50 minutit. 
Kuna olin ise kogu asja sees, 
võin öelda, et see aeg läks len-
nates. 

Nüüd siis tublimatest tub-
limate juurde. Vanusegrupis 1. 

- 3. klass läks kuuikvõit Võru 
Kesklinna Gümnaasiumile. 
6787 punktiga sai esikoha 
Harlet Kookmaa, kellele järg-
nesid Reiko Matvere 5421 
punktiga ja Triinu Tamm, 
kelle kontole kogunes 4604 
punkti. 

4. - 6. klassi arvestuses 
läksid esikolmiku auhin-
nad üle terve Võrumaa laiali. 
Esikoha pälvis Laura Grihin 
Antsla Gümnaasiumist. 
Teise koha sai Kaisa Heero 
Misso Keskkoolist ning kol-
mas oli Brandon Pähn Rõuge 
Põhikoolist. 

Tüdrukute võistlusklassis 
olid finaalis vaid Meremäe-
Obinitsa Põhikooli õpilased. 
Võidutrofee viis enda koju 
Kadri Kõivik. Talle järgne-
sid Kristiina Palok ja Janika 

Haljas. 
Poiste arvestuses (7. - 

9. klass) läks võitjaauhind 
Robert Opparile Misso 
Keskkoolist, kes kogus 
10 853 punkti. Teine koht 
kuulus Siimu Kaasile Puiga 
Põhikoolist, kolmas koht 
Kristjan Kõivikule Meremäe-
Obinitsa Põhikoolist.

Kokkuvõtteks võib öelda, 
et tegu oli ühe äärmiselt kaa-
sahaarava päevaga ja kuna 
tulemusi võis jälgida ka koo-
li puhkeruumis, pakkus seegi 
omaette närvikõdi. Kindlasti 
täname korraldusmeeskonda: 
kooli direktorit Pille Malkovit, 
matemaatikaõpetajat Linda 
Luhti ja arvutiõpetajat Reet 
Rauda! Ja neile, kes paraku 
esikolmikusse ei mahtunud 
võib sõnada ühe eesti vana-
rahva tarkuse: tähtis ei ole 
mitte võit, vaid osavõtt!

PILLE IVASK,
Meremäe-Obinitsa 

Põhikooli 7. klass

Kirjutise autor Teele Saarestik (pildil): jalgpall ja 
neiud sobivad küll!

Sanna Saarestiku foto

Pranglijad Meremäe

Meeldiv mulje 
Setomaalt

(Neli küsimust Rootsi Kuningriigi suursaadikule
Dag Harteliusele)

8. mail külastas Setomaad 
Rootsi Kuningriigi suur-
saadik Dag Hartelius. Oma 
käikude vahelt erinevates-
se Setomaa paikadesse lei-
dis härra suursaadik aega, et 
anda väike intervjuu „Seto-
maa” Noortelehele. 

Kuidas tuli Teil mõte ja 
tahtmine külastada Setomaad?

Dag Hartelius: Ma olen 
Setomaal käinud poolteist aas-
tat tagasi oma perega. Ma taht-
sin tagasi tulla, et tutvuda roh-
kem Setomaaga. Setomaa on ju 
väga isepärane Eesti kultuuri-
ruumis ning kultuuriliselt ja po-
liitiliselt minu arvates tähtis. Et 
aru saada Eestist, tuleb aru saa-
da ka Setomaast. 

Millised on Teie muljed pä-
evast Setomaal?

Dag Hartelius: Väga posi-
tiivsed muljed! Eelkõige on väga 
tugevad muljed, et siin valitseb 
väga suur optimism. Hoolimata 
sellest, et tööpuudus on siin võib-
olla suurem, et noored inimesed 

lahkuvad. Praegu on muljed sel-
lised, et kõik tahavad tööpuudu-
se vastu midagi teha, arendada 
piirkonda. See on väga meeldiv 
mulje.

Millised on Teie plaanid tu-
levikuks?

Dag Hartelius: Ma töötan 
kolmandat aastat siin Eestis ja 
töötan edasi, et arendada koos-
tööd Eesti ja Rootsi vahel. 

Eelkõige ütleksin ma väikes-
tele ettevõtjatele, et maapiirkon-
dade vahel on palju huvitavaid 
võimalusi, ma tahan natuke sel-
les suunas aidata. 

Mida tahaksite Te öelda 
Setomaa noortele?

Dag Hartelius: Jääge 
Setomaale, arendage Setomaad! 
Sellepärast, et ma tundsin täna 

– areng läheb õiges suunas! Ma 
olen veendunud, et mitme aas-
ta pärast on siin Setomaal töö-
jõu puudus. Kasvab uusi ette-
võtteid, milles on väga huvitav 
töötada. 

Küsitles TEELE SAARESTIK

Mõni nädal tagasi külastasime 
koos klassiga Meremäe külaraa-
matukogu.

Raamatukogujuhataja Anni 
Lahe tutvustas meile palju infor-
matsiooni sisaldavat köidet, mil-
le sisu kasutab ka Cambridge 
ülikooli raamatukogu ning 
Londoni Kuninglik raamatuko-
gu. Materjal sisaldas endas raa-
matute süstematiseerimist tee-
made alusel. Hiljem võisime tuu-

lata raamaturiiulite vahel. Veel 
viidi meid kurssi elektroonilise 
raamatukataloogiga.

Avardasime raamatukogus 
silmaringi. Aeg möödus lin-
nutiivul. Tänasime Anni Lahet 
meeleoluka ja sisuka tunnikese 
eest. Kes teab, ehk peitub ühes 
meistki pisike salasoov saada 
raamatukoguhoidjaks. 

PILLE IVASK,
Meremäe-Obinitsa 

Põhikooli 7. klass

Avardasime silmaringi

Pildil vasakult: Rootsi suursaadik Dag Hartelius, Mikitamäe val-
lavanema kt. Volli Rõžikov, Mikitamäe kultuurikoordinaator ja 
vallalehe toimetaja Katri Karpson, Setomaa Valdade Liidu juha-
tuse esimees Margus Timmo, Setomaa Valdade Liidu juhatuse 
liige, kultuurinõunik Aare Hõrn Võõpsus 8. mail 2006.

Andrus Karpsoni foto


